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نشریه سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 
شماره ۳ / دوشنبه ۱۶ مهر 

کارگردان فیلم سینمایی «پاستاریونی» درباره اهمیت سینمای کودک و 
نوجوان گفت: این نوع از سینما، به دلیل مخاطبان خاص خود تأثیرات 

عمیقی بر شخصیت، ارزش ها و نگرش  کودکان دارد و با انتقال 
مفاهیم اخلاقی، اجتماعی و فرهنگی کودکان را  به افرادی آگاه، 

مسئول و خلاق تبدیل می کند.
سهیل موفق درباره وضعیت سینمای کودک و نوجوان عنوان 
کرد: برای بازگشت به دوران اوج سینمای کودک و نوجوان 
در ایران، نیازمند اقدام های جدی در چندین حوزه مختلف 
خصوصی،  و  دولتی  حمایت  و  سرمایه گذاری  هستیم. 
تربیت و آموزش نسل جدید فیلمسازان کودک، تحقیق و 

شناخت نیازهای کودکان امروز، توجه به محتوا و 
داستان های جذاب، استفاده از تکنولوژی های 
مدرن، تدوین سیاست های حمایتی فرهنگی 
و ورود به بازار جهانی می تواند به گسترش 
توجه  با  کند.  کمک  ایران  کودک  سینمای 
کودک  سینمای  احیای  شده،  ذکر  موارد  به 
نهادهای  جمعی  تلاش  و  همکاری  نیازمند 

دولتی، خصوصی و هنرمندان است.
و  مزایا  به  اشاره  با  «نوروز»  فیلم  کارگردان 

سینما  به  خصوصی   بخش  ورود  چالش های 
گفت: ورود بخش خصوصی باعث انعطاف پذیری 
از طرفی این بخش  و خلاقیت بیشتر می شود. 

بر سودآوری متمرکز است و همین موضوع، باعث رقابت میان آثار و 
افزایش کیفیت آن ها می شود. به نظر من بهترین مدل برای توسعه 
صنعت سینما، همکاری میان نهادهای دولتی و بخش خصوصی 

است. 
سینمای  جایگاه  اهمیت  درباره  «شکلاتی»   فیلم  کارگردان 
اظهار داشت:  تربیتی  و  آموزشی  و نقش  نوجوان  و  کودک 
سینمای کودک و نوجوان از اهمیت بسیار ویژه ای برخوردار 
است، چرا که این سینما نه تنها سرگرم کننده است، بلکه نقش 
کلیدی در آموزش، تربیت و رشد اجتماعی و روانی کودکان و 

نوجوانان ایفا می کند. 
به  مختص  سینمای  مولفه های  به  اشاره  با  موفق 
نوجوان عنوان کرد: این نوع از سینما باید دارای 
مؤلفه هایی باشد که هم با نیازها و علایق این 
در  بتواند  هم  و  بوده  هماهنگ  سنی  گروه 
تربیت و رشد روانی، اجتماعی و فکری آنها 
زمان  نوجوانی  دوران  کند.  نقش  ایفای 
و  جدید  تجربیات  هویت،  شکل گیری 
کشف دنیای پیرامون است و سینمایی 
که به این گروه سنی اختصاص دارد باید 
بتواند به چنین نیازهایی پاسخ دهد. این 
و  روانی  عاطفی،  نیازهای  به  باید  سینما 
اجتماعی نوجوانان پاسخ دهد و به آنها کمک 

کند تا در فرآیند رشد و بلوغ خود بهتر عمل کنند. 
این فیلمساز با تأکید بر اهمیت و نقش جشنواره  کودک و نوجوان 
در توسعه و گسترش سینمای کودک تصریح کرد: جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان نقش بسیار مهمی در توسعه، گسترش و ارتقاء این 
نوع سینما ایفا می کند. این جشنواره به عنوان بستری برای معرفی آثار 
جدید، حمایت از استعدادهای جوان و تبادل تجربه بین سینماگران 
عمل کرده و می تواند تأثیرات مثبتی بر این بخش از صنعت سینما 

بگذارد. 
این کارگردان، موفقیت و تأثیرگذاری بیشتر جشنواره فیلم کودک و 
نوجوان را منوط به رویکردهای مشخص دانست و گفت:  این جشنواره 
نقش کلیدی در سینمای کودک و نوجوان دارد. جشنواره ها با معرفی 
آثار برتر، حمایت از فیلم سازان، ترویج استانداردهای کیفی و جذب 

مخاطب می توانند به رشد و ارتقاء این بخش از سینما کمک کنند. 
سهیل موفق با ارائه پیشنهاداتی برای برگزاری جشنواره ای موفق اظهار 
نوجوان، ضروری  و  فیلم کودک  بهتر جشنواره  برگزاری  برای  داشت: 
این اهداف  است که اهداف مشخص و استراتژیکی پیگیری شود. 
باید به بهبود کیفیت جشنواره، توسعه سینمای کودک و نوجوان و 
جذب حداکثری مخاطبان کمک کنند. همچنین اهدافی همچون ارتقاء 
کیفیت فیلم ها، کشف استعدادهای جدید، ترویج فرهنگ ملی و... در 
صنعت سینما دنبال شود. با این رویکردها، جشنواره می تواند به یک 
رویداد مؤثر و تاثیرگذار در حوزه سینمای کودک و نوجوان تبدیل شود 

و به توسعه و رشد این بخش مهم از سینما کمک کند.

سهیل موفق:

     خانواده  ها      پا  به  پای    بچه ها   در   جشنواره     خانواده  ها      پا  به  پای    بچه ها   در   جشنواره
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جشنواره  بستری 
برای نمایش  
قدرت سینما

جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، بازتاب شور 
و نشاط نسل آینده ساز کشورمان در عرصه سینماست.

این جشنواره که سال های زیادی در اصفهان برگزار شده است، 
نه تنها فرصت نمایش فیلم های ارزشــمندی را برای کودکان و 
نوجوانان فراهم آورده و موجب تربیت نسلی از فیلم ســازان 

برجسته شده، بلکه بستــری برای نمایش قدرت سینما ست.
تمدن سازی لاجرم با احیا، تقویت و بروزرسانی عناصر هویتی 
اگر طراحی و اجرای این رویداد کودکانه و  حاصل می شود. 
ما  از  بیش  اسلامی  ایران  آیندگان  شود،  مستمر  نوجوانانه 
بود.  خواهند  ایران  غنی  و  اصیل  فرهنگ  اعتلای  جلودار 

فرهنگی که برخاسته از دین خواهی مردمانمانش است.
تا  از همین رو، شهرداری اصفهان در این سالها تلاش کرده 
چراغ جشنواره پرفروغ باشد. از خدای مهربان، آینده ای روشن، 
همراه با سلامتی و شادکامی برای همه کودکان و نوجوانان 

ایران و جهان خواستارم.

صفحه  ٣سرمقاله

در  عمدتا  سینمایی  جشنواره های   
نه خط  و  است  نقطه شروع  ایران، 
پایان. سال هاست عادت کرده ایم که 
چنین باشد. به همین خاطر است که 
منتقدان برپایی هرساله این رویداد 
که  دارند  تکراری  جمله  یک  غالبا 
«جشنواره را تعطیل کنید و به جایش 
«جشنواره  یا  بسازید»  خوب  فیلم 
را  مخارجش  و  کنید  تعطیل  را 
اینها واکنش هایی  افتاده کنید!». خب طبیعتا  از کار  افراد  صرف 
فیلم های  بین المللی  جشنواره  هستند.  عمق  بدون  و  احساسی 
که  است  رونده  و  پویا  جریان  یک  اتفاقا  نوجوانان  و  کودکان 
حیاتش به حیات سینمای کودک و نوجوان گره خورده و جشنواره 
و تولیدات این سینما لازم و ملزوم یکدیگر بوده اند. و چه خوب 
هم  که  است. جشنواره ای  داشته  وجود  بین شان  رابطه  این  که 
باید به معنای واقعی «جشنواره» باشد، هم «بین المللی»، و هم 
دربرگیرنده «فیلم هایی برای کودکان و نوجوانان». و همیشه حتی 
در معمولی ترین سال هایش، چنین بوده و در آن بحثی نیست. 

حال این که از نظر اعتبار بین المللی در چه حال و هوایی قرار دارد، 
ربط چندانی به برگزارکنندگانش ندارد که به شرایط و موقعیت و 
زمانه مربوط است. طبیعتا در اواخر دهه شصت و در دهه هفتاد 
وضعیت این جشنواره در اوج خود قرار داشته که البته بخشی 
از آن هم به تولیدات بخش خصوصی در این حیطه برمی گردد. 
جریانی که در اواخر دهه شصت تولید و اکران فیلم های کودک و 
نوجوان (فرق نمی کند برای کودک یا درباره کودک) را جدی گرفت و 

این به نفع موقعیت و جایگاه جشنواره هم تمام شد. 
هنوز هم جای خالی یک جریان متمرکز در سینمای کودک حس 
می شود. ولو چیزی شبیه گروه هنر و تجربه. حتی در ماه گذشته 
فیلم های  نمایش  به  کتاب  باغ  پردیس  از  اختصاص یک سالن 
کودکان، جلب نظر کرد چون همین که کودکان و خانواده ها بدانند 
مناسب  فیلم  روزهای سال  در همه  پردیس، یک سالن  در یک 
کودک اکران می کند، تکلیف شان با سینما و نیاز کودکانشان روشن 

می شود. 
جشنواره  که  این  برمی گردم؛  نوشته  این  ابتدای  به  هم  باز 
اصفهان، نقطه شروع است. نقطه شروع ارزشیابی و عیارسنجی 
این جشنواره  اختتامیه  کاش  ای  نوجوانان.  و  کودکان  سینمای 

دوست داشتنی، نقطه شروع یک سال نمایش فیلم در سالن های 
مخصوص مخاطبانش باشد. تجربه ثابت کرده هر گاه فیلم های 
و  بوده اند،  برخوردار  درستی  تبلیغات  از  نوجوان  و  کودک 
سازماندهی درستی برای اکران آنها از سوی پخش کننده صورت 
گرفته، توانسته اند اکران موفقی در ایران و حتی کشورهای دیگر 
برای  دولتی  یا  صنفی  شورای  یک  تشکیل  شاید  باشند.  داشته 
سیاستگذاری پخش و اکران فیلم های سینمای کودک و نوجوان، 
مخاطبان  و  فعالان  پیش روی  را  مطلوب تری  چشم انداز  بتواند 
این سینما قرار دهد. فیلم های کودکانه غالبا، و با هر کیفیتی که 
باشند، می توانند در ایران اکران موفقی داشته باشند، به شرطی  
که مخاطبانش (به ویژه مخاطب کم  سن و سالی که انتخابش به 
تبلیغات بستگی مستقیم دارد) برای فیلم دیدن در سالن سینما 

تشویق و ترغیب شوند.
این یک واقعیت شیرین است که بخش مهمی از هویت سینمای 
ایران در چهل و شش سال اخیر با سینمای کودک و نوجوان و 
جشنواره اصفهان رقم خورده است. سینمای برای کودک که بارها 
و بارها رونق بخش گیشه ها شده و سینمای درباره کودک، که پرچم 

سینمای ایران را در محافل جهانی برافراشته کرده است.

ن یا پا خط  نه  ؛  ع ــرو ش نقطه  نگاه ویژه

علی افشار
روزنامه نگار

علی قاسم زاده
شھردار اصفھان

عمیقی بر شخصیت، ارزش ها و نگرش  کودکان دارد و با انتقال 
مفاهیم اخلاقی، اجتماعی و فرهنگی کودکان را  به افرادی آگاه، 

سهیل موفق درباره وضعیت سینمای کودک و نوجوان عنوان 
کرد: برای بازگشت به دوران اوج سینمای کودک و نوجوان 
در ایران، نیازمند اقدام های جدی در چندین حوزه مختلف 
خصوصی،  و  دولتی  حمایت  و  سرمایه گذاری  هستیم. 
تربیت و آموزش نسل جدید فیلمسازان کودک، تحقیق و 

شناخت نیازهای کودکان امروز، توجه به محتوا و 
داستان های جذاب، استفاده از تکنولوژی های 
مدرن، تدوین سیاست های حمایتی فرهنگی 
و ورود به بازار جهانی می تواند به گسترش 
توجه  با  کند.  کمک  ایران  کودک  سینمای 
کودک  سینمای  احیای  شده،  ذکر  موارد  به 
نهادهای  جمعی  تلاش  و  همکاری  نیازمند 

و  مزایا  به  اشاره  با  «نوروز»  فیلم  کارگردان 
سینما  به  خصوصی   بخش  ورود  چالش های 
گفت: ورود بخش خصوصی باعث انعطاف پذیری 
از طرفی این بخش  و خلاقیت بیشتر می شود. 

صنعت سینما، همکاری میان نهادهای دولتی و بخش خصوصی 
است. 

سینمای  جایگاه  اهمیت  درباره  «شکلاتی»   فیلم  کارگردان 
اظهار داشت:  تربیتی  و  آموزشی  و نقش  نوجوان  و  کودک 
سینمای کودک و نوجوان از اهمیت بسیار ویژه ای برخوردار 
است، چرا که این سینما نه تنها سرگرم کننده است، بلکه نقش 
کلیدی در آموزش، تربیت و رشد اجتماعی و روانی کودکان و 

نوجوانان ایفا می کند. 
به  مختص  سینمای  مولفه های  به  اشاره  با  موفق 
نوجوان عنوان کرد: این نوع از سینما باید دارای 
مؤلفه هایی باشد که هم با نیازها و علایق این 
در  بتواند  هم  و  بوده  هماهنگ  سنی  گروه 
تربیت و رشد روانی، اجتماعی و فکری آنها 
زمان  نوجوانی  دوران  کند.  نقش  ایفای 
و  جدید  تجربیات  هویت،  شکل گیری 
کشف دنیای پیرامون است و سینمایی 
که به این گروه سنی اختصاص دارد باید 
بتواند به چنین نیازهایی پاسخ دهد. این 
و  روانی  عاطفی،  نیازهای  به  باید  سینما 
اجتماعی نوجوانان پاسخ دهد و به آنها کمک 

نشریه سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 
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خط  شکنی در تولید آثار انیمیشن 
اتفاق ھای بزرگی 

به ھمراه خواھد داشت
کارگردان انیمیشن «شمشیر و اندوه» معتقد است که در 
سال های اخیر سینمای کودک و به خصوص گونه انیمیشن 
پیشرفت محسوسی داشته و خط  شکنی آثار جدید زمینه 
ساز شکل گیری اتفاق های بزرگی خواهد شد. عماد رحمانی 
یکی از کارگردان های انیمیشن سینمایی «شمشیر و اندوه» 
درباره این فیلم گفت: « شمشیر و اندوه روایت گر زندگی 
پسر بچه ای به اسم کارن است. فضا و اتمسفر قصه مربوط 
به ایران در زمان ساسانیان و شهر مدائن است و این اثر، 
کارن  می کند.  روایت  را  امویان  حکومت  دوران  حوادث 
خانواده و پدرش را که عضو سپاه امام حسن علیه السلام 
بوده از دست می دهد و از حدود ۵ سالگی در کنار عموی 
خود زندگی می کند. او همیشه آرزو داشته که شهر و کشور 
خود را آزاد کند.  او با یزید مبارزه می کند و در نهایت به سپاه 
امام حسین علیه السلام می پیوندد. به صورت کلی «شمشیر 
و اندوه» روایتی از عشق، آزادی و رسیدن به امید دوباره از 

ناامیدی است.
 رحمانی با اشاره به وضعیت فعلی انیمیشن ایران گفت: 
فوق العاده ای  و  جدی  رشد  انیمیشن  اخیر  سال  چند  «در 
مانند  موفقی  آثار  نیز  گذشته  سال های  در  است.  داشته 
«پسر دلفینی» و «بچه زرنگ» توانستند اعتماد مخاطبان 
را به خود جلب کرده و این باور را ایجاد کنند که انیمیشن 
تأثیرگذاری  می تواند  فرهنگی،  تاثیرگذاری  قدرت  از  فارغ 
آثار  باشد. خط شکنی های  داشته  دنبال  به  نیز  اقتصادی 
جدید باعث شده تا تولید آثار باکیفیت بیشتر شود و فکر 
می کنم که صنعت انیمیشن ایران اتفاق های بزرگی را تجربه 

خواهد کرد. 
کارگردانی «شمشیر و  از  رحمانی در خصوص تجربه خود 
اندوه» گفت: « تولید این اثر تجربه بسیار هیجان انگیزی 
برای من بود. این انیمیشن در خارج از ایران توانسته جوایز 
متعددی را به دست آورد و پخش بین المللی آن یکی از 
بهترین اتفاق ها بود، و خوشبختانه این فیلم در عرصه جهانی 

نیز مورد استقبال واقع شد.»
این فیلمساز سینمای انیمیشن اظهار داشت: «فکر می کنم 
و  به پیشرفت است  رو  به شدت  ایران  انیمیشن  صنعت 
برای  فضا  و  بگیرد  آن صورت  از  مناسبی  اگر حمایت های 
از  بیشتری  سهم  شود،  فراهم  مستعد  نیروهای  کارکردن 
بازارهای جهانی در انتظار انیمیشن های ایرانی خواهد بود. 
خوشبختانه استفاده از تکنیک هایی که تا پیش از این در 
اندوه»  و  «شمشیر  در  بود  نشده  تجربه  ایران  انیمیشن 

محقق شد.»
این کارگردان ادامه داد: «حضور در جشنواره فیلم کودک 
و نوجوان که خود به عنوان مخاطب آن را دنبال می کردم 
به عنوان  امروز  که  خوشحالم  است.  هیجان انگیز  بسیار 
فیلم ساز در جشنواره حضور دارم که همواره به صورت جدی 
لذت  که  با مخاطبانی  بتوانید  اینکه شما  بودم.  آن  پیگیر 
اصلی انیمیشن را درک می کنند همراه شوید، بهترین اتفاق 

در هر جشنواره  است.»
رحمانی در خصوص تولید اثر برای نوجوانان گفت: «تمرکز 
لذا  نوجوان است،   روی مخاطبان  بر  اندوه»  و  «شمشیر 
شنیدن نظرات مخاطبین چه به عنوان مخاطب و چه در 
داوری ها بسیار ارزشمند خواهد بود و افتخار می کنم که در 

این فستیوال بزرگ حضور داریم.»
او با تأکید بر تأثیر مهم جشنواره ها بر صنعت سینما عنوان 
هر  و  است  انکار  قابل  غیر  جشنواره  «تاثیرگذاری  کرد: 
رویدادی که به دیده شدن آثار و ارتباط بین سازندگان و 

مخاطبان کمک کن بسیار ارزشمند است.»
در جشنواره  که  «نسخه ای  گفت:  پایان  در  رحمانی  عماد 
فیلم کودک و نوجوان اصفهان به نمایش درمی آید، نسخه 
اصلاح شده جشنواره فیلم فجر است. نظرات افراد کارشناس 
وهمینطور مخاطبان دیگر فیلم را در خصوص ریتم، تدوین 
اعمال کردیم و برخی از دیالوگ های فیلم نیز تغيير کرده اند.»

گفت وگو

ســت ا لازم  ن  ا جو نو و  دک  کو ر  آثا ر  د زشی  آمو ئل  مســا به  جه  مســتانه مهاجر:   تو
دوران  «آثار  گفت:  کودک  سینمای  درباره  کارگردان  و  تهیه کننده  تدوین گر،  مهاجر  مستانه 
کودکی ما در تربیت و آموزش آن نسل، بسیار موثر بودند. کودکان امروز نیز احتیاج دارند با 
فیلم هایی که نسبتی با ادبیات کودک و نوجوان دارد، آموزش ببینند.» این سینماگر افزود: 
از مهم ترین و پرفروغ ترین ژانرهای  «در سال های گذشته سینمای کودک در کشور ما یکی 
سینمایی بود که به نظرم این روزها کمی دچار ضعف شده است. متاسفانه این ژانر به خاطر 
اقتصادی مغفول مانده و سرمایه گذاری های بیشتری در  از جمله مسائل  مسائل مختلفی 
این زمینه لازم است.» مهاجر ادامه داد: «من از دوران کودکی با آثاری مانند «شهر موش ها» 
بزرگ شدم و خاطرات خوبی از آن دوران دارم که در تربیت و آموزش نسل ما بسیار موثر 

بودند. کودکان امروز نیز احتیاج دارند با فیلم هایی که نسبتی با ادبیات کودک و نوجوان دارد، 
آموزش ببینند.» کارگردان و تهیه کننده فیلم سینمایی «جوجه تیغی» ادامه داد: «فیلم کودک 
و نوجوان، به فیلمی اطلاق نمی شود که بازیگر کودک در آن حضور داشته باشد، بلکه باید به 
آموزش هایی که در آن فیلم مطرح می شود نیز دقت داشت. جای این نوع آثار سینمای کودک 
خالی است. فکر می کنم جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان می تواند به ارتقای این روند 
کمک کند.» وی یادآور شد: « سینمای ایران از نظر مسائل تکنیکی مشکلی ندارد، در واقع فقر 
موضوع یکی از چالش های اصلی این حوزه است. به نظرم نیاز است تا بودجه  و امکانات 

بیشتری در اختیار فیلمسازان کودک قرار گیرد تا فیلم های تأثیرگذارتری بسازند.»

نشست رسانه ای فیلم «آن دو» نشست رسانه ای پویانمایی «شمشیر و اندوه»

نشست رسانه ای فیلم «شمشیر و اندوه» از آثار بخش مسابقه ملی حاضر در جشنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان با حضور مهرداد محرابی یکی از کارگردانان اثر، بنیامین شجاعی طراح کاراکتر و شاهین 

پژوهان آهنگ ساز این فیلم، روز یکشنبه ١۵ مهر در سینما ساحل اصفهان برگزار شد.
مهرداد محرابی در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران نوجوان درباره ریتم فیلم توضیح داد: «ساختار داستان را 
به نوعی طراحی کردیم که شروع پرشوری داشته باشد، اواسط کار کمی افت داشته باشد و دوباره با اقدامات 
شخصیت اصلی ریتم اثر بالا رفته و هیجان بیشتری داشته باشد.» بنیامین شجاعی، طراح کاراکتر این اثر 
نیز با ابراز خوشحالی از نمایش فیلم در جشنواره فیلم های کودک و نوجوان گفت: «دقت نظر نوجوانان و 
بازخوردهایی که در سالن دریافت کردیم، برای تیم ما بسیار ارزشمند است. هدف اصلی ما، نوجوانان بودند 
و تلاش کردیم تا وجود روحیه قهرمانانه در آن ها را نشان دهیم. این شخصیت از نظر تاریخی وجود خارجی 
نداشته و داستان شخصیتی کاملا فانتزی را در بستر واقعی تاریخ روایت می کند.» شجاعی در پاسخ به 
سوالی درباره تکنیک انیمیشن «شمشیر و اندوه» عنوان کرد: «در این کار برای اولین بار در ایران از تکنیک 
اسکن انسانی استفاده کردیم و از سیستمی متاهیومن که هنوز در دنیا هم استفاده نشده بهره بردیم تا 
کار در سطح جهانی اجرا شود. ایراداتی به اثر وارد است و در تلاش هستیم تا در نسخه نهایی همه  این 
مشکلات را برطرف کنیم تا این اثر برای پخش در داخل و خارج از ایران آماده شود.» شاهین پژوهان، 
آهنگ ساز اثر با اشاره به استفاده از قهرمان ایرانی در بستر تاریخی اظهار کرد: «فقدان ابرقهرمان ایرانی 
همیشه در انیمیشن های داخلی مطرح بوده است تا به نوعی در برابر شاکله جهانی و علیه قهرمان غیر ایرانی 
قد علم کند. به علاوه اینکه احساس و عاطفه قلبی بچه های تیم این بود که انیمه ایران باید به فرزندان ایران 
احساس غرور دهد. وقتی می بینم نوجوانان با دقت و جزیی نگری بسیاری این انیمیشن را تماشا کردند، 
احساس خوشحالی می کنم. جشنواره کودک و نوجوان با شور و هیجانی که دارد برای من از جشنواره فیلم 
فجر هیجان انگیزتر است.» این آهنگ ساز با اشاره به سوال یکی از نوجوانان درباره موسیقی زیرمتن انیمیشن 
ادامه داد: «برای موسیقی این اثر از ارکستر روز دنیا و فواصل عبدالقادر مراغه ای؛ موسیقیدان قدیمی ایرانی 

استفاده کردیم و تمام سعی ما این بود که موسیقی این انیمیشن فضای شرقی وطنی داشته باشد.»

نشست خبری فیلم «آن دو» با حضور مرتضی رحیمی کارگردان، امیررضا فرازی و داراب آقاسی زاده بازیگران 
فیلم در سینما ساحل و با اجرای سحر قناعتی برگزار شد. 

در این نشست که با تشویق و استقبال دانش آموزان از عوامل فیلم آغاز شد، مرتضی رحیمی کارگردان 
«آن دو»  در ابتدای صحبت هایش گفت: «بسیار خوشحالم که فیلم با استقبال شما مواجه شده است. 
خوشحالی شما خستگی را از تن ما بیرون می کند. من بختیاری هستم و علاقه دارم برای این خطه فیلم 

بسازم و یک کودک قهرمان بختیاری را معرفی کنم.»
او افزود: «من به دلیل فعالیت در حوزه کودک، علاقمند بودم که یک قهرمان کودک را معرفی کنم که شهید 
باشد. خودم قبل از این با شهید «ظفر خالدی» آشنایی داشتم و با پیشنهاد بنیاد شهید چهارمحال و بختیاری 
پذیرفتم که زندگی این شهید نوجوان را به تصویر بکشم. ما این نوجوان را از دل عشایر بیرون آوردیم و سعی 

کردیم الگوسازی درستی برای نوجوان امروز داشته باشیم.»
رحیمی ادامه داد: «فکر می کنم لازم بود که دهه هفتادی  و هشتادی ها یک شخصیت به نام ظفر خالدی را 
بشناسند و از او الگوبرداری کنند.» در ادامه امیررضا فرامرزی بازیگر نقش ظفر با بیان اینکه قبلا هم در یکی از 
فیلم  های مرتضی رحیمی حضور داشته، بیان کرد: «برای من باعث افتخار بود که نقش چنین قهرمانی را بازی 
کنم. شخصیت ظفر را بسیار دوست داشتم و برایم ارزشمند بود. برای رسیدن به نقش ظفر خیلی تلاش کردم 
و صد در صد توانم را گذاشتم. کار فراز و نشیب بسیاری برایم داشت و آسیب های زیادی به من وارد شد اما 

خوشحالم که در این فیلم ایفای نقش کردم. امیدوارم اتفاق های خوبی برای «آن دو» رخ دهد.»
سپس داراب آقاسی زاده یکی دیگر از بازیگران فیلم و ایفاگر اظهار داشت: «به دلیل احترامی که برای شهدا 
قائل هستم در این کار حضور پیدا کردم. کارگردان هم لطف کرد و به ما اعتماد کرد. تا جایی که در توان ما 

بود، برای فیلم از جان و دل مایه گذاشتیم.»
آقاسی زاده افزود: «برای ساخت این فیلم زحمات زیادی کشید شد. دو ماه و نیم در سرمای لردگان شب تا 

صبح کار کردیم و امیدوارم نتیجه اثر مورد توجه مخاطبان قرار گرفته باشد.
در پایان نشست عوامل فیلم به سوالات خبرنگاران دانش آموز پاسخ دادند.

نی  ــا نس ا ــکن  س ا تکنیک  ز  ا ه  د ــتفا س ا
د بو ه  و ند ا و  ير  ــمش ش رد  و ستا د

آمد  ن  يرو ب یر  عشــا ل  د ز  ا که  نی  ا جو نو قصــه 
شد لگو ا و 

ســت ا  « يرو م » ت  قو نقطه  قلیم  ا بــه  جه  تو
نشست خبری فیلم سینمایی «میرو» به کارگردانی حسین ریگی در 
حالی برگزار شد که در غیاب عوامل، سحر قناعتی مجری این برنامه با 

خبرنگاران نوجوان پیرامون اثر به گفت و گو پرداخت. 
برخی از خبرنگاران نوجوان با داستان فیلم «میرو» ارتباط برقرار کردند 
اما همچنان عقیده داشتند که این فیلم دارای ضعف هایی خصوصا 
در مواردی همچون ریتم و تدوین است. از طرفی دیگر، پرداختن به 
ظرفیت های استان سیستان و بلوچستان و نشان دادن جغرافیای 

ویژه آن را از نکات مثبت این اثر می دانستند. در ادامه قناعتی مجری 
برنامه از خبرنگاران پرسید که بهتر است مفاهیم جاری در دوران دفاع 
مقدس از طریق چه ژانری به مخاطب منتقل شود تا دارای قدرت اثر 
گذاری بیشتری باشد و عمده آن ها کمدی را انتخاب کردند. در ادامه 
بحثی درباره عدم وجود ژانر در سینمای ایران پیش آمد که عمده 
دلیل  را  فیلمنامه ها  نویسنده   ناپذیری  ریسک  نوجوان،  خبرنگاران 
آن می دانستند و عقیده داشتند که باید مضامین محتلف در قالب 

گونه های متنوعی به مخاطبان عرضه شوند.

در نخستین روز از برگزاری سی و ششمین جشنواره فیلم کودک 
شجاعان»  «مافیای  چوبی»،  اسب  «آرزوی  فیلم  سه  نوجوان  و 
اصفهان  فلسطین  و  ساحل  سینماهای  در  پفکی»  «رویای  و 
روی پردا رفتند و در مجموع بیش از ۳۶۰۰ کودک و نوجوان از 
برنامه های نخستین روز جشنواره دیدن کردند. داوران کودک و 
نوجوان و خبرنگاران نوجوان به همراه ۲ هزار نفر از دانش آموزان 
مدارس مختلف اصفهان به بازدید از برنامه های نخستین روز از 
سی وششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 

پرداختند.
خبرگزاری برنا به بیان جزئیاتی از حال و هوای سینما «ساحل» 
اصفهان، یکی از سینماهای این جشنواره پرداخت و نوشت: با 
ورود به سینما ساحل، دخترانی با لباس های آبی رنگ و مقنعه های 
هماهنگ دیده می شدند که در فضای پرنشاط جشنواره حضوری 
پررنگ داشتند. برخی از این دختران بنرهایی با شعار «شادی حق 
کودکان غزه است» در دست داشتند که توجه ها را به خود جلب 

می کرد.
این خبرگزاری همچنین به برگزاری کارگاه آموزشی «هوش مصنوعی 
در فیلم انیمیشن» با تدریس مهدی خرمیان و روانبخش صادقی 

پرداخت.
خبرگزاری مهر نیز از انتشار نشریه روزانه این جشنواره خبر داد و 
به فهرستی از مطالب مانند سرمقاله علیرضا خمسه و مصاحبه با 
هنرمندان و فیلمسازانی مانند بهروز غریب پور، مهرداد غفارزده و 

سیروس حسن پور اشاره کرد. 
خبرگزاری ایسنا نیز در نخستین روز از برگزاری جشنواره فیلم کودک 
به نشست های رسانه ای آثار نمایش داده شده از جمله «آرزوی 

اسب چوبی» ساخته کمال مقدم پرداخت. این خبرگزاری همچنین 
از حضور دختران و پسران نوجوانِ خبرنگار در این جشنواره نوشت 
و اعلام کر خبرنگاران نوجوان ضمن حضور در نشست های رسانه ای 
فیلم ها و بیان پرسش های خود، به نگارش نقد، تحلیل و یادداشت 
این  از مهم ترین فعالیت های  اقدام یکی  این  نیز پرداخته اند که 
جشنواره در سال گذشته بود که در این دوره نیز به آن توجه شده 

است.
خبرگزاری ایسنا در خبری جداگانه به پوشش نشست رسانه ای 
لیلی  و  کارگردانی مشترک مهدی رجبی  به   فیلم  «رویای پفکی» 
مجتهدی راد پرداخت که در اولین روز جشنواره با حضور دختران و 

پسران نوجوان خبرنگار برگزار شد.
خبرگزاری صبا گفت وگویی با مهدی صدیقی کارگردان انیمیشن 
کوتاه «آتل» از فیلمسازان حاضر در این دوره از جشنواره منتشر 
کرد که تاکنون به جشنواره های زیادی راه یافته است. این رسانه 
زارعی، به پوشش حاشیه و متن  در گزارشی جامع به قلم پگاه 

اتفاق های روز اول این جشنواره پرداخته است.
همچنین خبرگزاری صبا مصاحبه ای با حسین صفارزادگان، کارگردان 
پویانمایی «ببعی قهرمان» منتشر کرد؛ این اثر در جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان حضور دارد و همزمان در فهرست اکران عمومی 
سینماهاست. صفارزادگان در این مصاحبه تاکید کرد که اهمیت 
جشنواره فیلم کودک به دلیل تخصصی بودن، برایش از جشنواره 

فیلم فجر نیز بیشتر است. 
خبرگزاری ایرنا نیز از همدردی شرکت کنندگان با کودکان غزه نوشت 
که در نخستین روز از این رویداد، کودکان و نوجوانان با در دست 
حق  غزه  «کودکان  همچون  جملاتی  حاوی  پلاکاردهایی  گرفتن 
آرامش و  را دارند»، «کودکان غزه حق دارند در  لبخند  با  زندگی 
امنیت بزرگ شوند» و «شادی و بازی کردن حق همه بچه هاست»، 

همدردی خود را اعلام کردند.
سینماپرس نیز پیامی از علی قاسم زاده، شهردار اصفهان را منتشر 
فیلم های  بین المللی  «جشنواره  بود  شده  تاکید  آن  در  که  کرد 
کودکان و نوجوانان، بازتاب شور و نشاط نسل آینده ساز کشورمان 

در عرصه سینماست.»
برگزاری جشنواره  از  روز  اولین  از جزئیات  نیز  رسانه جوان آنلاین 
فیلم کودک گفت و تاکید کرد همچون دوره های گذشته حضور 
پرشور و پررنگ کودکان و دانش آموزان در سالن های اکران فیلم ها 

اصلی ترین نشانه این جشنواره است.
خبرگزاری صدا و سیما نیز طی مطلبی عنوان کرد که نبض هنر 
با جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان در شهر اصفهان  مقاومت 
روایت گر  فلسطینی،  و  ایرانی  فیلمسازان  از  فیلم   ۱۷ و  می تپد 

مظلومیت کودکان غزه هستند.

غزه ن  دکا کــو با  ی  رد همــد تــا  هنــگ  هما بــی   آ ی  هــا س  لبا ز  ا جشنواره در آینه رسانه ھا

عماد رحمانی کارگردان فیلم «شمشیر اندوه»:

در جشنواره  که  «نسخه ای  گفت:  پایان  در  رحمانی  عماد 
فیلم کودک و نوجوان اصفهان به نمایش درمی آید، نسخه 
اصلاح شده جشنواره فیلم فجر است. نظرات افراد کارشناس 
وهمینطور مخاطبان دیگر فیلم را در خصوص ریتم، تدوین 
اعمال کردیم و برخی از دیالوگ های فیلم نیز تغيير کرده اند.»

بودند. کودکان امروز نیز احتیاج دارند با فیلم هایی که نسبتی با ادبیات کودک و نوجوان دارد، 
آموزش ببینند.» کارگردان و تهیه کننده فیلم سینمایی «جوجه تیغی» ادامه داد: «فیلم کودک 
و نوجوان، به فیلمی اطلاق نمی شود که بازیگر کودک در آن حضور داشته باشد، بلکه باید به 
آموزش هایی که در آن فیلم مطرح می شود نیز دقت داشت. جای این نوع آثار سینمای کودک 
خالی است. فکر می کنم جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان می تواند به ارتقای این روند 
کمک کند.» وی یادآور شد: « سینمای ایران از نظر مسائل تکنیکی مشکلی ندارد، در واقع فقر 
موضوع یکی از چالش های اصلی این حوزه است. به نظرم نیاز است تا بودجه  و امکانات 
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نشریه سی و ششمین 

جشنواره بین المللی 

فیلم های کودکان و نوجوانان

The 36th International
Film Festival for
Children and Youth

فیلم های  بین المللی  جشنواره  ششمین  و  سی  برگزاری  حاشیه  در 
کودکان و نوجوانان اصفهان، نشست صمیمانه مجید زین العابدین 
و  پویانمایی  کوتاه،  بخش  فیلم های  فیلم سازان  با  جشنواره  دبیر 

کودکان غزه برگزار شد.
ضمن  صمیمانه  نشست  این  ابتدای  در  زین العابدین  مجید 
خوش آمدگویی به فیلم سازان فیلم های کوتاه، پویانمایی و کودکان غزه 
گفت: «معمولا تا پیش از برگزاری جشنواره به عنوان برگزارکنندگان آن 
تلاش می کنیم تا جشنواره استانداردی را تدارک ببینیم، اما همواره 
طی روزهای برگزاری، به این موضوع فکر می کنیم که نیاز است چه 
اقدام  هایی صورت گیرد تا جشنواره با کیفیت بیشتر و بهتری برگزار 
شود. وی افزود: «ما هم از ابتدای تشکیل دبیرخانه و اعلام فراخوان به 
این مسئله می اندیشیدیم و علی رغم وقوع حوادثی که طی هفته های 
همراهان  و  نصراالله  سید حسن  شهادت  و  داد  رخ  کشور  در  اخیر 
ایشان، دست از کار نکشیدیم و تلاش کردیم تا جشنواره را به موقع 
و به گونه ای حرفه ای برگزار کنیم و اکنون نیز خوشحال هستیم که 

موفق شدیم جشنواره را با حضور گروه های شرکت کننده و در زمان 
مقرر برگزار کنیم.» دبیر جشنواره سی و ششم ادامه داد: «همان طور 
که گفتم در همین روزها نیز به مسائل متعددی فکر کردیم و به ایده 
جدیدی رسیدیم و تصمیم گرفتیم نشست صمیمانه ای را با حضور 
فیلم سازان فیلم های بخش کوتاه، پویانمایی و کودکان غزه برگزار کنیم 
تا بهتر و بیشتر با یکدیگر آشنا و از خواسته های آن ها آگاه شویم، زیرا 
ما معتقدیم راه رسیدن به سینمای کودک و نوجوان، گذر از جاده 

فیلم سازی کوتاه است. 
زین العابدین اظهار داشت: «ما در این زمینه استعدادهای درخشان 
و تاثیرگذاری داریم که با عشق و علاقه مشغول فعالیت هستند و 
از آنها در آینده می توانند یک فیلم ساز بزرگ و حرفه ای در  هرکدام 
دنیای سینمای کودک و نوجوان کشور باشند. اما باید توجه کرد که 
برای ساخت فیلم کودک و مخصوصا فیلم های کوتاه، در ابتدا باید 
به نیازهای نسل جوان و جدید بیشتر توجه کنیم، زیرا آنها نسلی 
هستند که با نسل ما تفاوت چشمگیری داشته و نیازهای متفاوتی 

دارند که باید به آنها توجه کرد تا بهتر بتوانیم این جریان قدرتمند 
و موج آفرین را به سمت دنیای کودک و فیلم سازی برای کودکان و 

نوجوانان هدایت کنیم.» 
وی با بیان اینکه فیلم سازان ما برای تولید آثار خود باید به محیط 
پیرامون خود بیشتر توجه کنند، افزود: «آن ها باید قدرت، سرعت و 
توانایی کودکان و نوجوانان را دست کم نگیرند و البته باید از قدرت 
اغنا کردن آنها سود ببرند، زیرا نسل امروز هیچ موضوعی را چشم 
بسته از ما قبول نمی کند و برای پذیرش آن نیاز به استدلال قوی و 

قانع کننده دارد.»
دبیر جشنواره سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان یادآور شد: «من معتقدم اگر بخواهیم سینمای کودک 
قدرتمندی داشته باشیم و آن را رشد بدهیم، باید به تولید فیلم های 
کوتاه بیشتر توجه کنیم. متاسفانه این روزها با برخی افراد که صحبت 
می کنم و به آنها می گویم برای کودکان و نوجوانان فیلم کوتاه بسازند، 
به گونه ای برخورد می کنند که گویا تولید این گونه فیلم ها را در شان 

خود نمی  بینند.
وی در پایان بیان کرد: «در این دوره از جشنواره به این نکته بیشتر 
کوتاه  فیلم  ساخت  بتوانیم  تا  بودیم  راهی  دنبال  به  و  کردیم  فکر 
در حوزه  کودکان و نوجوان را برجسته کنیم. به ایده های متفاوتی 
نشست های  برگزاری  گام،  نخستین  کردیم  احساس  ولی  رسیدیم 
هم اندیشی و صمیمانه با فیلم سازان فیلم کوتاه است. از همین رو این 
نشست را برگزار کردیم و امیدواریم دوستانی که از این پس چنین 
مسئولیت هایی را می پذیرند هم به این مهم توجه کنند و این گام اول 

را نادیده نگیرند و آن را ادامه دهند.»

یا ر د ش  آغو ر  د ی  پسر  « يرو م »
فیلم «میرو» به کارگردانی حسین ریگی و به قلم پیمان شیرخانی، یکی از آثار قابل 
توجه این دوره جشنواره است. این فیلم  روایتی است از دوران دفاع مقدس که 
مسائل اجتماعی و خانوادگی را بررسی می کند. نکته این فیلم، تغيير مسیر میرو پس 
از مرگ پدرش و تلاش او برای جلب رضایت مادر برای رفتن به جبهه است. این 
تحول شخصیتی می تواند الگویی برای نوجوانان باشد، از نکات مثبت فیلم، استفاده 
از ظرفیت های بومی استان سیستان و بلوچستان و گویش محلی آن است. این 
ویژگی ها  به غنای فرهنگی فیلم افزوده و باعث ایجاد ارتباط عمیق تری بین مخاطب با شخصیت ها شده است. با 
این حال، برخی نکات جای نقد دارد که باید به آن ها توجه کرد. وجود درگیری و نزاع در فیلم ممکن است برای رده 

سنی کودک و نوجوان مناسب نباشد. ترویج خشم و خشونت، در اثری که هدف آن آموزش و تربیت نسل آینده 
است، پیامدهای منفی به دنبال دارد. این مسئله نیازمند توجه بیشتری از سوی سازندگان اثر است تا مطمئن 
شوند که مضامین فیلم به درستی با سن مخاطبان هماهنگ شده  است. علاوه بر این، موسیقی متن و طراحی 
صحنه نیز از جمله  نقاط قوتی است که باید به آن  اشاره کرد. موسیقی متن با خلق فضایی احساسی و متناسب با 
داستان، احساسات بیننده را برمی انگیزد.  در نهایت، «میرو» فیلمی است که با وجود برخی نقاط ضعف، توانسته 
داستانی انسانی و قابل تأمل را روایت کند. این اثر می تواند به عنوان بستری برای بحث درباره چالش های اجتماعی 
و خانوادگی دوران جنگ مورد بحث قرار گیرد و امید است که سازندگان در پروژه های آینده خود، این نکات را مد 

نظر قرار دهند تا آثارشان برای نسل جوان اثرگذاری بیشتری  داشته باشد.

٣ ٦ ره  ا جشنو ز     ا ز     رو ین   م و د ــیه  ش حا

 مرتضی رحیمی، کارگردان فیلم سینمایی «آن دو» گفت: «سعی کردم 
فیلمی بسازم که قهرمانش مربوط به دهه ۶۰ و ۷۰ باشد و بتوان او را 

به عنوان الگویی برای نسل جدید مطرح کرد.»
از  برگرفته  «آن دو»  «فیلم  گفت:  سینمایی  فیلم  این  درباره  رحیمی 
زندگینامه ظفر خالدی است که به عنوان شهید شاخص سال ۱۴۰۳

معرفی شد. قهرمان «آن دو» کوچک ترین شهید دفاع مقدس است 
که همراه برادر بزرگ ترش به جبهه می رود. روایت زندگی یک شهید 
نوجوان در جشنواره فیلم کودک و نوجوان، می تواند تاثیرگذار باشد. 
در این فیلم ما به سراغ شهدای بی نام و نشان رفته ایم و زندگی دو 
برادر شهید از عشایر بختیاری را به تصویر کشیده ایم و برای نسل 

جوان قهرمان سازی کرده ایم.»
همچنین علیرضا سبط   احمدی، تهیه کننده سینما و تلویزیون گفت: 
«اگر بتوانیم کودک و نوجوان امروز را با فرهنگ مقاومت، رشادت و 
قهرمان سازی آشنا کنیم برگ برنده  آینده خواهد بود. قهرمان کودکان 
نسل امروز، فضای مجازی است و این ریشه در کم کاری ما و متولیان 
ابزارهای  از  فرهنگی دارد.» سبط  احمدی با بیان اینکه سینما یکی 
مهم برای آشتی نسل های مختلف است، ادامه داد: «سینما الگوهای 
معرفی  امروز  نوجوانان  و  جوانان  به  را  مختلف  نسل های  درست 
می کند. در کشور ما هر روز سینمای کودک نحیف تر و کم اثرتر می شود. 
همین سینمای کودک و نوجوان وسیله معرفی فرهنگ و سینمای ما 

به دنیا بود ولی امروز فاصله فیلم های ساخته شده با جامعه و نسل 
امروز بیشتر شده است.» 

این تهیه کننده با اشاره به برگزاری جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان 
گفت: «برگزاری هر رویداد فرهنگی در رشد و اعتلای فرهنگ و سینمای 
ما موثر است. جشنواره همیشه محل برخورد افکار و اندیشه های 

متفاوت بوده و فرهنگ ما را به دنیا معرفی می کند.»
تهیه کننده فیلم «آن دو» با اشاره به اهمیت الگوسازی در آثار کودکان 
و نوجوانان افزود: «در فیلم «آن دو» رشادت ها را به تصویر کشیده ایم 
و از کسانی الگوسازی کرده ایم که برای خاک، ناموس و وطن دغدغه 

داشتند. تلاش کردیم این دغدغه را به نوجوان امروز نشان دهیم.»

ید جد ــل  نس ن  دکا کو ی  برا ۶ ۰ هه  د ز  ا ــی  ن قهرما

ســت ا ی  ر ضرو ه  تا کو فیلم  خت  ســا ر  د ید  جد نســل  ی  زها نیا به  جــه  تو

گفت وگو با مرتضی رحیمی و علیرضا سبط  احمدی کارگردان و تهیه کننده فیلم «آن دو»

دبیر جشنواره در جمع فیلمسازان کوتاه:

نگین شریف
خبرنگار نوجوان جشنواره



حائز  جهت  آن  از  کودک  سینمای 
در  مهمی  نقش  که  است  اهمیت 
در  دارد.  آینده  نسل  هویت  پرورش 
افسانه های  و  قصه ها  میان،  این 
برای  حیاتی  ابزاری  به عنوان  بومی 
تاریخ  و  باورها  ارزش ها،  انتقال 
فرهنگی جامعه نیز از جایگاه ویژه ای 
کشوری  به عنوان  ایران  برخوردارند. 
میراثی  و  غنی  داستانی  ادبیات  با 
بی نظیر از قصه های بومی و افسانه های محلی شناخته می شود. 
اجتماعی و فلسفی  پیام های عمیق اخلاقی،  این گنجینه، حاوی 
است که به راحتی می تواند به سینمای کودک راه یابد. اما پرسش 
این است که قصه های ایرانی در سینمای کودک امروز چه جایگاهی 

دارند و چگونه می توان از آن ها استفاده کرد؟

وضعیت فعلی قصه های ایرانی در سینمای کودک
اگر به تاریخ سینمای کودک در ایران نگاهی بیاندازیم، به وضوح 
می بینیم که قصه های ایرانی، به مرور جای خود را به روایت های 
مدرن  و گاه فرامرزی داده اند. در حالی که در گذشته، داستان هایی 
همچون قصه های «شاهنامه» یا «افسانه های هزار و یک شب» 
الهام بخش بسیاری از آثار سینمایی بودند، امروزه این داستان ها 
به ندرت در فیلم های کودک دیده می شوند. در عوض، بسیاری از 
تولیدات جدید، به الگوبرداری از داستان های خارجی یا موضوعات 
عامه پسند روی آورده اند که هرچند جذاب به نظر می رسند، اما به 

لحاظ عمق فرهنگی و ارزش های بومی ضعیف  هستند.
تغييرات در سلیقه مخاطبان، به ویژه کودکان، یکی از دلایل اصلی 
کمرنگ شدن حضور قصه های ایرانی در سینمای کودک است. در 
دنیای امروز که فناوری های دیجیتال و بازی های ویدئویی نقش 
عمده ای در سرگرمی کودکان ایفا می کنند، قصه های سنتی شاید 

نتوانند به همان شکلی که پیش تر جذاب بودند، جایگاهی در میان 
مخاطبان جوان داشته باشند. با این وجود، این بدان معنا نیست 
که این قصه ها دیگر قابلیت بازآفرینی یا استفاده در سینمای کودک 
را ندارند. بلکه مسئله در نوع نگاه به این داستان ها و شیوه ارائه 

آن هاست.

ظرفیت قصه های ایرانی برای بازآفرینی در سینمای کودک
قصه های ایرانی، با دربرداشتن مضامین فرازمانی و جهانی، همچنان 
داستان های  دارند.  امروز  دنیای  با  انطباق  برای  بالایی  قابلیت 
اساطیری و حماسی مانند «رستم و سهراب» یا «زال و سیمرغ»، 
نه تنها سرشار از عناصر دراماتیک و قهرمانی هستند، بلکه در بطن 
خود مضامین اخلاقی و انسانی عمیقی را جای داده اند که می توانند 
در قالب های مدرن سینمایی به کودکان امروز منتقل شوند. نکته 
کلیدی، در چگونگی انطباق این داستان ها با نیازها و علایق نسل 

امروز نهفته است.
تولید  امکان  انیمیشن سازی،  نوین  تکنولوژی های  مثال،  برای 
داستان های کهن با جلوه های بصری جذاب تر و مدرن تر را فراهم 
ایرانی  قصه های  بازآفرینی  در  فناوری ها  این  به کارگیری  کرده اند. 
می تواند جذابیت آن ها را برای کودکان افزایش دهد. انیمیشن هایی 
با روایت های اصیل ایرانی که به روزرسانی شده اند، نه تنها می توانند 
کودکان را با هویت فرهنگی خود آشنا کنند، بلکه در بازارهای جهانی 

نیز توانایی رقابت خواهند داشت. 

چالش ها و موانع
اگرچه قصه های ایرانی ظرفیت بالایی برای بهره گیری در سینمای 
کودک دارند، اما چالش های متعددی در این مسیر وجود دارد. یکی 
از مهم ترین این چالش ها، فقدان آشنایی کافی فیلم سازان با ادبیات 
و فرهنگ بومی است. بسیاری از کارگردانان و تهیه کنندگان به دلیل 
عدم شناخت قصه های ایرانی یا نداشتن اعتماد به ظرفیت های 

آن ها، ترجیح می دهند به سمت موضوعات و داستان های غربی 
بروند. 

همچنین، کمبود سرمایه گذاری مناسب در حوزه تولید انیمیشن های 
کمرنگ شدن  به  که  است  اصلی  موانع  از  دیگر  یکی  کیفیت،  با 

قصه های بومی در سینمای کودک منجر شده است.
از سوی دیگر، مسئله زمان بر بودن تولیدات انیمیشن و هزینه های 
بالای آن نیز عامل مهمی در این موضوع است. در حالی که تولید 
یک فیلم انیمیشن با کیفیت نیازمند زمان و منابع مالی قابل توجهی 
است، بسیاری از تولیدکنندگان ترجیح می دهند به جای تمرکز بر 
تولیدات بومی و فرهنگی، به ساخت پروژه هایی روی بیاورند که 
بازگشت سرمایه سریع تری دارند. این امر باعث می شود که بسیاری 
از داستان های ایرانی که پتانسیل تبدیل شدن به فیلم های موفق را 
دارند، به دلیل کمبود حمایت های مالی و زیرساختی مورد بی توجهی 

قرار گیرند.

راهکارها و فرصت ها
با وجود چالش های موجود، قصه های ایرانی همچنان می توانند با 
رویکردی نوین به سینمای کودک بازگردند. اولین گام، تقویت آموزش 
و آگاهی رسانی در زمینه قصه های ایرانی است. ایجاد کارگاه ها و 
برنامه های آموزشی برای فیلم سازان و نویسندگان سینمای کودک 

می تواند به ارتقاء دانش و آگاهی آن ها از ادبیات داستانی ایران 
کمک کند. دومین گام، استفاده از فناوری های روز و ابزارهای مدرن 
انیمیشن سازی است. با به کارگیری این فناوری ها، می توان قصه های 
ایرانی را با شکلی جذاب تر و مطابق با سلیقه ی نسل جدید ارائه 
کرد. همچنین، سرمایه گذاری در این بخش و حمایت های دولتی 
می تواند به رونق سینمای کودک با محوریت قصه های بومی کمک 
کند. در نهایت، بهره گیری از همکاری های بین المللی نیز می تواند 
به معرفی این آثار به سایر کشورها بیانجامد. قصه های ایرانی این 
قابلیت را دارند که مخاطبانی در خارج از مرزهای ایران نیز پیدا کنند 
و سینمای کودک ایران را با محتوای بومی و هویتی مشخص به 

عرصه بین المللی وارد کنند.

نتیجه گیری
قصه های ایرانی با تمام غنای فرهنگی و محتوایی خود، ظرفیت 
بی نظیری برای تولید آثار سینمایی دارند. اما برای استفاده بهینه از 
این پتانسیل، نیازمند بازنگری در رویکردها، استفاده از فناوری های 
جدید و سرمایه گذاری های هدفمند هستیم. تلفیق سنت با مدرنیته 
و بازآفرینی این قصه ها در قالبی جذاب و نوآورانه، می تواند سینمای 
کودک ایران را به سطحی جهانی برساند و هویت فرهنگی را به 

بهترین شکل به نسل های آینده انتقال دهد.

جشنواره های سینمایی در هر نقطه از 
دنیا، خصوصا میان کشورهای صاحب 
کارکردهایی  و  اهداف  صنعت،  این 
بنا  را دنبال می کنند که هر یک  ویژه 
بر سیاست گذاری های گوناگون و کلان 
تعيين می شوند. در ایران دو رویداد 
و  فجر  فیلم  جشنواره  بین المللی 
جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان 
با توجه به قدمت و دستاوردهای به 

و  بیشتری هستند  اهمیت  دارای  ادوار محتلف،  در  آمده  دست 
فیلمسازان بسیاری تلاش می کنند تا آثار خود را برای نمایش در آن 
آماده کنند. نقش و اهمیت فیلم های سینمایی به عنوان محصولی 
فکری و استراتژیک به معنای عام کلمه، باعث می شود تا اهمیت 
بالای هنر سینما، به عنوان یک ابزار بیانی سازنده و اثربخش مورد 
توجه بسیاری از کارشناسان در حوزه های گوناگون واقع شود و از 
طرف دیگر، وجوه معنایی و محتوایی گسترده مستتر در آن، مورد 
تاکید هنرمندان نکته سنج و هشیار قرار بگیرد. عموما از کودکی و 
نوجوانی به مثابه دوران تغيير و تحول درونی و فردی تعبیر می شود 

و به همین دلیل است که به لحاظ محتوایی، نوع خوراک فرهنگی 
افراد حاضر در این مقطع سنی اهمیت بسیاری  مصرفی توسط 
دارد. بسیاری از عادات و رفتارهای اشتباه جاری در جوامع، به دلیل 
اپیدمی میان نوجوان رشدی تصاعدی پیدا کرده و صورتی  بروز 
تثبیت شده به خود می گیرند. علی رغم آنکه برخی معتقدند فضای 
مجازی درچگونگی زیست افراد جوان تر یک جامعه نقشی تعيين 
بنابر وجود  که  این سینماست  نهایت  در  اما  دارد،  برعهده  کننده 
عناصری نظیر «قصه»، «شکل و فرم روایی» و «شخصیت» که در 
نهایت برآیند آن ها منجر به شکل گیری درام می شود، در تعيين 

چگونگی سبک زندگی افراد یک جامعه اثر بیشتری دارد. همین 
آثار  تا به بسترها و ظرفیت های موجود در  موضوع کافی است 
سینمایی نگاهی دوباره داشته باشیم و تلاش کنیم تا با برسی و 
کارشناسی های دقیق، در جهت رشد شخصیتی و بهره وری فکری 
نسل جوان گام هایی موثر برداریم. بدون تردید همراهی کودکان 
و نوجوانان توسط خانواده ها هنگام تماشای فیلم بر پرده نقره ای، 
می تواند نقش مهمی در ساخت فرهنگ یک جامعه ایفا کند. اتفاقی 
که این روزها و در خلال برگزاری سی و ششمین جشنواره بین المللی 

فیلم های کودکان و نوجوانان بسیار به چشم می آید.

رنیته مد بــا  ســنت  ند  پیو

     خانواده  ها      پا  به  پای    بچه ها   در   جشنواره

یادداشت

نیم نگاه

Filmmakers have a responsibility to focus more on social and cultural matters 
affecting society
On the sidelines of the 36th International Film Festival for Children and Youth in Isfahan, a friendly meeting was held between 
Majid Zeinolabedin, the festival’s secretary, and filmmakers of short films, animations, and the special section for children of 
Gaza.Majid Zeinolabedin said, “Our main priority and concern is to ensure the festival is held with greater quality and improve-
ment as well as what measures should be taken into consideration in order to achieve this purpose.”
He continued, “We decided to hold this meeting with the filmmakers of short films, animations, and Gaza’s children’s section 
to become more acquainted and to understand their desires and needs because we all strongly believe the path to children’s 
cinema passes through the road of short filmmaking.”
Zeinolabedin stated, “We have bright and exceptional talents in this field who are working with passion and dedication, and 
every one of them has the potential to become a prominent and professional filmmaker in the world of children’s and youth 
cinema in the future. However, it’s important to note that, particularly for producing children’s films and in particular short films, 
we must first concentrate on fulfilling the needs of the younger and newer generation, as they are a generation that significantly 
differs from ours with different needs.”

NEWS

رسالة علي قاسم زاده، رئیس بلدیة أصفهان، بمناسبة الدورة السادسة و الثلاثين من مهرجان 
أفلام الأطفال و الناشئین الدولي.

نص الرسالة كما يلي:
المهرجان الدولي لأفلام الأطفال و الناشئین هو تجسيد لحماس و نشاط جيل المستقبل الواعد 
في بلادنا في مجال السينما. هذا المهرجان، الذي يُعقد منذ سنوات عديدة في أصفهان، لا يوفر 
فقط فرصة لعرض أفلام قيّمة للأطفال و الناشئین و يساهم في تربية جيل من صانعي الأفلام 
المتميزين، بل يُعد أيضًا منصة لإظهار قوة السينما في تعزيز الأمل و الفخر الوطني لديهم. إن 
بناء الحضارة يتحقق من خلال إحياء، تقوية و تجديد العناصر الهوية. فإذا تم الاهتمام بتصميم 
الناشئین، فسوف يكون جیل المستقبل في إيران  و تنفيذ هذا الحدث الخاص بالأطفال و 
الإسلامية أكثر قدرة منّا على تعزيز الثقافة الأصيلة و الغنية لإيران، التي تنبع من إيمان شعبنا. 
لذا، بذلت بلدية أصفهان طیلة هذه السنوات جهدًا لتكون شعلةً ساطعة لهذا المهرجان. و أتمنى 
من االله الرحيم مستقبلاً مشرقًا، مملوءًا بالصحة و السعادة لجميع الأطفال و الناشئین في إيران 

و العالم اجمع.

يجب علی صناع الأفلام أن يولوا اھتمامًا أՃبر للبیئة المحیطة بھم.
على هامش إقامة الدورة السادسة و الثلاثين من المهرجان الدولي لأفلام الأطفال و الناشئین 
في أصفهان، تم عقد اجتماع ودي بين مجید زين العابدين، مدیر المهرجان، و صناع الأفلام 
المشارکه فی المهرجان و  من ضمنهم الافلام القصيرة، الرسوم المتحركة و القسم الخاص بأطفال 
غزة. اوضح مجید زين العابدين: "دائمًا نفكر في هذا الموضوع حول ما هي  الخطوات اللازمة 

لتحقيق مهرجان بجودة أفضل."
أضاف مدیر المهرجان السادس و الثلاثين: "قررنا إقامة هذا الاجتماع الودي بحضور صانعي 
الأفلام في أقسام الأفلام القصيرة، الرسوم المتحركة، و أفلام أطفال غزة، لكي نتعرف بشكل أفضل 
على بعضنا البعض و ندرك متطلباتهم، لأننا نعتقد أن الطريق إلى سينما الأطفال و الناشئین 
يمر عبر صناعة الأفلام القصيرة." أفاد زين العابدين: "لدينا في هذا المجال مواهب بارزة و مؤثرة 
تعمل بشغف، و كل واحد منهم يمكن أن يصبح في المستقبل صانع أفلام كبيرًا و محترفًا في 
عالم سينما الأطفال و الناشئین في البلاد." و لكن يجب أن نأخذ بعین الاعتبار أنه لصنع أفلام 
الأطفال، و خاصة الأفلام القصيرة، يجب علينا أولاً أن نركز على احتياجات الجيل الجديد، لأنهم 

جيل يختلف بشكل ملحوظ عن جيلنا ولديهم احتياجات مختلفة.

رسالة رئیس بلدیة اصفھان بمناسبة الدورة السادسة 
و الثلاثین من مھرجان أفلام الأطفال و الناشئین
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نشریه سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان
مدیر مسئول: مجید زین العابدین

زیر نظر: مصطفی محمودی

مدیر اجرایی: محمدعرفان صدیقیان
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تحریریه: بهاره گل پرور، فریناز مختاری، نیلوفر  عبداللهی، مرجان سمندری معطوف، زهره کردلو و زینب زارع

با تشکر از: محمدحسین لواسانی، مریم جودکی، امیر دلفانی، مهدی غلامی، صدیقه چگونیان،بهناز عابدی، نگین شریف و رضا کریمی

مترجمان: امیر صفا، نسرین ناظر

طراح گرافیک و نامواره: شبنم محمودی

سرویس عکس: ابراهیم حسینی، فرهاد جاوید، امیر خدامی 
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فریناز مختاری
نویسنده حوزه کودک

محمد عرفان صدیقیان
منتقد سینما

درباره جایگاه قصه های ایرانی در سینمای کودک

مسابقه پیامکی این مسابقه جایزه دارد
فیلم «میرو» در کدام استان کشور 

فیلمبرداری شده است؟
۱) خراسان

۲) تهران
۳) سیستان و بلوچستان

۴) هرمزگان

برای شرکت در این مسابقه 
نام و نام خانوادگی و شماره تماس 

خود را به همراه پاسخ صحیح 
به شماره

۰۹۱۲۱۵۹۴۸۲۱
ارسال نمایید.

نشریه سی و ششمین 

The message from the mayor of Isfahan to the 36th International 
Film Festival for Children and Youth  has been announced. The message from 
Ali Ghasemzadeh, the mayor of Isfahan to the 36th International Film Festival for 
Children and Youth is as follows:
“The 36th International Film Festival for Children and Youth reflects the passion, enthusiasm, liveliness and vitality of the future 
builders of our country in the field of cinema. This festival, which has been held in Isfahan for many years, has not only provided 
the opportunity to showcase valuable films for children and youth and led to the creation of a generation of eminent filmmakers, 
but it has also been a platform to display the power of cinema in strengthening hope and national pride for the whole society.
The creation of civilization inevitably comes through the revival, strengthening, and manifestation of social and cultural ele-
ments. If attention is directed towards the planning and implementation of this cultural event for children and youth, the future 
generations of Islamic Iran will lead the elevation of Iran’s rich and authentic culture, which is rooted in the religious aspirations 
of our people.With this aim, the municipality of Isfahan has strived over the years to ensure that the festival survives. I ask the 
kind God for a bright future filled with health and happiness for all the children and youth of Iran as well as the world.”


